
اقتصادی6

گروه اقتصادی - مهدی دادفر 
در رابطه با گمانه زنی ها برای واردات 
خودروهای کره ای و ژاپنی اظهار کرد: 
تصور اینکه قرار باشــد خودروهای 
کره ای و ژاپنی وارد شــوند، بســیار 
خوشبینانه اســت. فرآیند وارداتی که 
در این آیین نامه تبیین شده، بعید به نظر 
می رســد که منتج به واردات خودرو 
شــود؛ چه برســد به اینکه قرار باشد 
خودروهــای کــره ای و ژاپنی وارد 

شوند.
دبیر انجمن واردکنندگان خودرو 
افزود: از همین رو اینکه با توجه به رفتار 
کره ای ها و ژاپنی هــا و موضع گیری 
سیاســی آن ها، آیا خللی در واردات 

خودرو از این کشورها ایجاد خواهد 
شــد، همه بســته به این است که آیا 
واردات واقعا صورت خواهد گرفت 
یا خیر. اگر واردات خودرو به قطعیت 
برســد، واردکنندگان نیز درخواست 
خود را اعلام خواهند کرد اما متاسفانه 
با آیین نامه ابلاغــی، واردات خودرو 

کلافی سردرگم خواهد بود.
وی خاطر نشــان کــرد: ضمن 
اینکــه با فرض انجــام واردات، مگر 
چه تعداد خودرو وارد خواهد شد که 
بخواهد دست اشخاص خاص باشد 
یــا واردکنندگان حقیقــی؟ فراموش 
نکنیم که هدف از آزادسازی واردات 
خــودرو، تنظیم بازار و کاهش قیمت 

بود. حال آیا با حدود ۱۰۰ هزار دستگاه 
خودرو آن هم براساس این آیین نامه، 
می توان بــازار را تنظیم کرد یا منتظر 
کاهــش قیمت ها بــود؟ این موضوع 

خود جای بحث بسیار دارد.
او تاکید کــرد: واردات خودرو 
مســتلزم رفــع ابهامــات آیین نامه و 
مشــخص شــدن تکلیف ماده ۲ این 
آیین نامه اســت. این در حالیســت 
که در آیین نامه مذکور، میزان ســود، 
عوارض گمرکی، تعداد خودروهای 
اســقاطی و بســیاری از موارد دیگر 
برای واردکنندگان مشخص نیست. به 
طــور مثال ما هنوز نمی دانیم همچون 
روال پیش از ممنوعیت واردات، برای 

واردات باید گواهی اســقاط ارائه داد 
یا تغییراتی در نظر گرفته شده است.

دادفــر ضمن اشــاره بــه اعلام 
وزارت صنعــت، معــدن و تجارت 

)صمت( برای تایید نهایی دو شرکت 
واردکننده تا هفته ابتدایی مهر ماه گفت: 

براســاس آیین نامه تدوین شده برای 
واردات، به نظر می رسد هیچ شرکتی 
واجــد شــرایط واردات نباشــد. در 
حقیقت این دستورالعمل، واردات را 
با اگر و اماهای بسیار مواجه کرده است 
و همانطور که اشاره شد، بعید است که 
با این شیوه و به همین زودی ها شاهد 
واردات خودرو به کشور پس از چهار 

سال و نیم باشیم.
دبیر انجمن واردکنندگان خودرو 
در رابطــه با تاکیــد وزارت صمت بر 
واردات تا پایان مهرماه و امکان تحقق 
آن گفت: از خردادماه مقرر شــده که 
واردات صــورت گیرد و این وعده به 
تیرماه و شهریور و مهر هم رسید. باید 

فعلا منتظر ماند.
گفتنی اســت که هفته گذشته، 
سیدرضا فاطمی امین- وزیر صنعت، 
معــدن و تجارت- ضمن اشــاره به 
دریافت ۳۰۰ درخواســت توســط 
شرکت ها یا اشــخاص حقوقی برای 
واردات خودرو توسط وزارت صمت 
و حــذف تعدادی در همان ابتدای امر 
)بنابر عدم مشــمول بودن شــرایط 
واردات( اظهار کرد: درخواســت ها 
اخذ شده و در حال پالایش و بررسی 
اســت. تا ۱۰ روز ابتدایی مهر ماه، دو 

مورد از شرکت های درخواست کننده 
برای وزارت صمت مســجل شده که 
حائز شــرایط برای واردات هستند اما 
قاعدتا بر تعداد آن ها افزوده و اســامی 
آن ها اعلام خواهد شد. بر این اساس 
واردات خــودرو قطعی خواهد بود و 
در آینده نزدیک شاهد ورود نخستین 
خودروهای وارداتی به کشور خواهیم 
بود. همچنین مهلت ارســال و تکمیل 
مدارک بــرای واردکننده های خودرو 
که تا پیش از این، تا پایان شــهریور ماه 
در نظر گرفته شده بود، تا پایان مهر ماه 
تمدید شد. گفته شده حداکثر تا پایان 
مهر ماه اسامی تمام شرکت های واجد 

شرایط اعلام خواهد شد.
روز شنبه نیز سخنگوی کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس، ضمن اشــاره 
بــه قول وزارت صمــت، تاکید کرد: 
براســاس آنچه که وزارت صنعت و 
معدن قول داده اســت باید ظرف دو 
هفته آینــده واردات خودرو صورت 
گیرد. قطعا بر اســاس قانون مصوب 
مجلــس باید تا پایان ســال جاری، تا 
ســقف یک میلیــارد دلار خودروی 
خارجی وارد شود. مجلس در بودجه 
سال ۱۴۰۱ دولت را مکلف به واردات 

خودرو کرده است.

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو:

واردات خودرو به این زودی ها 
بعید است

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو معتقد است که آیین نامه واردات خودرو، واردات را با اما و اگرهای بسیاری 
مواجه کرده و بعید است که با این شیوه و به این زودی ها شاهد واردات خودرو به کشور پس از چهار سال و نیم باشیم.

گروه اقتصادی -  معاون وزیر  
راه وشهرســازی اظهار داشت: طبق 
قانون ســاخت و احداث خانه های 
سازمانی متوقف شده و ممنوع است 
و خانه های ســازمانی باید به فروش 

برسد.
علیرضــا فخــاری، مدیر عامل 
ســازمان ملی زمین و مسکن درباره 
تعداد خانه های سازمانی و واگذاری و 
فروش این واحدها اظهار داشت: طبق 
قانون ســاخت و احداث خانه های 
سازمانی متوقف شده و ممنوع است 
و خانه های ســازمانی باید به فروش 

بروند.
وی ادامــه داد: به اســتناد ماده 
8 قانــون ســاماندهی تولید و عرضه 
مســکن مصوب سال 78 قرار بر این 
بود خانه های سازمانی به متقاضیانی 
که در این واحدها مســتقر هستند به 
فروش برســد و تکلیــف خانه های 

سازمانی روشن شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی با 
اشاره به دستگاه هایی که در مدیریت 
خانه های سازمانی نقش دارند، گفت: 
از جمله دستگاه هایی که نقش اصلی 

در زمینه را دارند، وزارت امور اقتصاد 
و دارایی است که در واقع امین اموال و 
متولی خزانه دولت محسوب می شود 
و ســایر دستگاه ها به دلیل مداخلات 
اولیــه از جمله تامیــن زمین و تامین 
اعتبار ســاخت و احــداث از محل 
مصوبات شورای برنامه ریزی استان 
داشتند، در این موضوع نقش دارند و 
عموما تامین اراضی توسط وزارت راه 

و شهرسازی انجام شده است.
فخــاری افــزود: به هــر حال 
خانه های ســازمانی به عنوان دارایی 
دولت تلقی می شوند و نحوه نظارت 
بر چگونگی اســتفاده از آنها بر عهده 
وزارت راه و شهرسازی گذاشته شد 
چراکه از لحاظ مالکیت بر روی زمین 
این خانه های سازمانی، وزارت راه و 

شهرسازی نقش پررنگ داشته است.
مدیرعامل سازمان ملی و زمین 
با بیان اینکه بخشــی از این خانه های 
ســازمانی در ســال های گذشته به 

فروش رفته اســت، تاکید کرد: تعداد 
7 هــزار و 7۳7 خانــه ســازمانی که 
مربــوط به وزارت راه وشهرســازی 
هســتند، در کل کشور شناسایی شده 
اســت که 6 هزار و ۱۳7 تعداد از این 
خانه های سازمانی شناسایی شده سند 
مالکیت دارند. هزار و ۲۰۰ واحد هم 
فاقد سند هستند به این معنا که ممکن 
است دستگاه های اجرایی زمین را از 
وزارت راه و شهرســازی گرفته اند و 
ســاخت و ســاز انجام شده اما به هر 
دلیلــی این تعداد واحد به نام وزارت 

راه و شهرسازی نیست.      
وی ادامــه داد: از 7 هــزار و 
7۳7 واحد شناســایی شــده هزار و 
6۰9 واحد در ســال های گذشــته به 
متقاضیــان و معمولا به افراد ســاکن 
متقاضی به فروش رفته و از ســال 88 
فروش مزایده ای خانه های سازمانی 

آغاز شده است.
فخاری افــزود: منابع حاصل از 

فــروش این واحدهــا و خانه ها باید 
به خزانه دولــت برود که طبق قانون 
۲۰ درصــد منابع حاصــل از فروش 
باید برگشــت داده  شود و در اختیار 
ســازمان ها برای جبران هزینه تامین 
مسکن کارکنان آن ســازمان ها قرار 
بگیــرد که البتــه در این باره اختلاف 
نظرهایی وجود دارد و منابع حاصل از 
فروش برنگشته که این مکان و هزینه 

اسکان مدیران و کارکنان از این محل 
تامین شود و همین عدم برگشت منابع 
حاصل از فروش خانه های سازمانی 

مشکلاتی را ایجاد کرده است.
معاون وزیر راه و شهرســازی 
گفــت: همچنین هــزار و 5۳۲ خانه 
ســازماین به عنوان استثنائات قانون 
هســتند و ایــن تعــداد خانه ها در 
شــهرهای زیر ۲5 هــزار نفر و یا در 

نقاط و شــهرهای مــرزی و مناطق 
محروم واقع شــدند که شامل قانون 
فروش خانه های سازمانی نمی شوند.

وی تاکیــد کــرد : در مجموع 
از تعداد اعلام شــده خانه ســازمانی 
شناسایی شده، ۳ هزار و 8۲5 دستگاه 
و واحد باقی مانــده که انجام مزایده 
فــروش آنهــا در دســتور کار قرار 
دارد. برخــی از خانه های ســازمانی 
به دلیل اینکه ســند ثبتی نداشــتند یا 
اینکه مالکیت بر زمین آنها نســبت به 
اعیانی در دست بررسی بوده در حال 
ساماندهی هســتند و تعدادی از این 
واحدها هم به دلیل قدمت ساختمان 
یا به دلیل شــرایط محیطی و ترکیب 
فیزیکی در مزایده ها به فروش نرفتند و 
جذابیت بالایی برای فروش نداشتند.

مدیرعامل سازمان ملی و زمین 
با اشاره به هماهنگی بین دستگاه های 
اجرایی و مجلس برای تعیین تکلیف 
و مدیریت خانه های سازمانی اظهار 

داشــت: اخیرا جلساتی در کمیسیون 
اصــل 9۰ با حضور وزارت اقتصاد و 
سایر دســتگاه های اجرایی و نظارتی 
برگزار شده و قرار بر این شده که این 

خانه ها وارد سامانه »سادا« شوند.
فخــاری بــا بیان اینکــه دیگر 
خانه های ســازمانی را به رســمیت 
نمی شناســیم، تاکیــد کــرد: تمام 
خانه های سازمانی به غیر از استثنائات 
قانونی  باید به فروش بروند و ساکنان 
خانه های ســازمانی به سرعت و در 
اولیــن فرصت باید ایــن خانه ها را 
تخلیه کنند. البته مطرح شــده بخشی 
از ایــن واحدها در قالب طرح جوانی 
جمعیت مورد استفاده قرار بگیرد که 

نافذ و قابل توجه نیست.
معاون وزیر راه و شهرســازی 
دربــاره نحوه فــروش مزایده ای این 
واحدها و قیمت تعیین شــده گفت: 
فروش خانه های ســازمانی از طریق 
مزایده عمومی انجام می شــود به غیر 

از اولویت هایــی که قانــون در نظر 
گرفتــه مانند قرار گرفتــن ایثارگران 
در اولویت فروش. همچنین کشــف 
قیمت این واحدها توسط کارشناسان 

دادگستری انجام می شود.
وی دربــاره تعــداد خانه های 
ســازمانی شناسایی شــده در تهران 
ادامه داد: ۲۰۱ دستگاه خانه سازمانی 
در تهران شناســایی شــده که از این 
تعداد ۱6 دســتگاه به فــروش رفته 
اســت. مدیرعامل ســازمان ملی و 
زمین در پاســخ به این سوال که چرا 
از اراضی خانه های ســازمانی برای 
ساخت مسکن نهضت ملی در فضای 
شهری استفاده نمی شود، گفت: قانون 
در این مورد تکلیف این خانه ها را از 
طریق فروش روشن کرده و وقتی هم 
بنا بر فروش باشد نمی توان عرصه را از 
عیان تفکیک کرد و عرصه و میان باید 
هم به فروش بروند و از ســوی دیگر 
طبق قانون منابــع حاصل از فروش 
ایــن واحدها باید بــه خزانه دولت 
واریز شــود که اخیرا قرار بر این شده 
بخشــی از آن به صندوق ملی مسکن 

اختصاص یابد.

معاون وزیر راه وشهرسازی:

ساخت خانه های سازمانی ممنوع است؛ ساکنان دراولین فرصت تخلیه کنند

براســاس آنچــه کــه وزارت صنعت و معــدن قول داده اســت باید ظــرف دو هفته 
آینــده واردات خــودرو صورت گیــرد. قطعا بر اســاس قانون مصــوب مجلس باید 
تــا پایان ســال جاری، تا ســقف یــک میلیــارد دلار خــودروی خارجی وارد شــود. 
مجلــس در بودجــه ســال ۱۴۰۱ دولــت را مکلــف بــه واردات خودرو کرده اســت.

گــروه اقتصادی - نایب رئیس 
کمیســیون انرژی اتاق تعاون با بیان 
اینکه پتانســیل تولید 5 هزار مگاوات 
برق تجدیدپذیر را در پشت بام منازل 
داریــم، گفت: با این اقدام بخشــی از 

کسری برق کشور جبران می شود.
محمدجواد موسوی با بیان اینکه 
در ســال ۲۰۲۱، 8۰ درصــد ظرفیت 
نیروگاههــای دنیــا از تجدیدپذیــر 
اســتفاده شده اســت، اظهار داشت: 
مثلا در کشور آلمان ۳7 هزار مگاوات 
نیرواه خورشــیدی کوچک مقیاس 
روی سقف خانه ها نصب شده که دو 
سوم آنها نیروگاه خورشیدی هستند. 

وی با بیان اینکه با توجه به موقعیت 
تابش خورشید و تونل بادی ظرفیت 
خوبی برای توسعه تجدیدپذیرها در 
کشور ما وجود دارد، افزود: باتوجه به 
موقعیت ایران امکان اینکه یک میلیون 
منزل مسکونی به نیروگاه خورشیدی 
تجهیز شود، وجود دارد در این راستا 
هم فرهنگســازی خواهد شــد و هم 
اینکه کالای اســتراتژیک تولید کرده 

ایم.
نایب رئیس کمیســیون انرژی 
اتاق تعاون با بیان اینکه پتانسیل تولید 
5 هزار مگاوات برق تجدیدپذیر را در 
پشــت بام منازل داریم، گفت: با این 
اقدام بخشــی از کســری برق کشور 

جبران می شود.

وی همچنین با اشاره به ظرفیت 
ادارات دولتی خاطرنشان کرد: باتوجه 
بــه مصوبات قبلی این ظرفیت وجود 
دارد که در ســازمان ها  ۲۰ درصد از 
برق خورشیدی اســتفاده شود. مثلا 
احداث نیروگاه خورشیدی در ساتبا 
یک حرکت نمادین برای تشویق همه 

سازمان ها است.
موســوی با اشــاره به مصوبات 
مربوط به احــداث ۱۰ هزار مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر در صنایع بزرگ 
و کوچک، گفــت: رویکرد خوبی را 
در زمینه توسعه تجدیدپذیرها شاهد 
هســتیم مناقصات احــداث ۴هزار 
مگاوات نیروگاه خورشیدی، ۳ هزار 
مگاوات بادی و ۳ هزار مگاوت انواع 
دیگر نیروگاه تجدیدپذیر انجام شده و 
مصوبات خوبی نیز در این زمینه داریم 
و این فرصت خوبی برای فعالین این 
حوزه است که از این فرصت استفاده 
کنند. وی بیان داشــت: در مجموع در 
کشــور 8۰۰ شهرک صنعتی داریم که 
5۰ هزار واحد را شــامل می شوند و 
سقف سوله های آنها بلااستفاده مانده 
اســت و علاوه بر کســب درآمد می 
توانند مکمل تولیــد انرژی و جبران 
ناترازی برق باشــند، در صورتی که 

ایــن مجموعه هــای صنعتی اقدام به 
نصب کنند ۱۰ هــزار مگاوت از نیاز 
برق کشــور قابل تامین خواهد بود و 
نیــازی به درگیری دیگر حوزه ها هم 

نخواهد بود.
نایــب رئیس انجمن ســاتکا با 
اشــاره به اینکه ماده ۱6 جهش تولید 
دانش بنیان ها هم فرصت خوبی برای 
تجدیدپذیرها خواهد بود، تاکید کرد: 
صنایعی که یک مگاوات مصرف برق 
دارند موظف هستند یک درصد از نیاز 
خود را از احداث نیروگاه تجدیدپذیر 
تامین کنند و ظرف 5 سال به 5 درصد 
برســند. وی همچنین به اســتفاده از 
پتانسیل اراضی کشــاورزی اشاره و 
تصریح کــرد: در حال حاضر اراضی 
کشاورزی درگیر خشکسالی هستند و 
زمین ها بایر شــده اند، اکنون فرصت 
مناسبی است که به جای اینکه دولت 
حق نکاشــت بدهــد از این ظرفیت 
بــرای احداث نیروگاه خورشــیدی 

استفاده کند.
درآمد 6 میلیون تومانی از 

نیروگاه های پشت بامی
همچنین محمود کریمی با اشاره 
به مســیر توسعه انرژی و چالش ها و 
موانع آن گفت: هر ســال وزارت نیرو 

بــرای قراردادهای احــداث نیروگاه 
تجدیدپذیر نرخ پایــه اعلام می کند 
و ســاتبا قراردادهای تضمینی را ۲۰ 
ساله منعقد می کند، ماده ۱۲ بر منبای 
ســوخت صرفه جویی شــده است 
که بر پایه آن مناقصــه و قراردادهای 
کوتاه مدت با باگشــت سود به مدت 
6 ســال برای سرمایه گذار منعقد می 
شــود و بعد از آن ســرمایه گذار می 
تواند با موفقــت وزارت نیرو برق را 
بفروشــد. نرخ های قراردادهای ماده 
۱۲ ارزی و بر اســاس مناقصه است و 
باتوجــه به اینکه نرخ حداکثری برای 
بخش خصوصی جذاب نبود بیشــتر 

خصولیتی ها ورود کردند.
وی با بیان اینکه زیرســاختهای 
خوبــی در این حوزه ایجاد شــده اما 
سستی و عقب ماندن ساختار دولتی از 
نرخ تورم و بازار از جمله چالش های 
ما است، خاطرنشان کرد: قیمت ها در 
حال حاضر جذاب نیســت بنابراین 
مجبوریم که ســیکل را از ابتدا شروع 

کنیم.
عضــو هیــات مدیــره انجمن 
ساتکا با بیان اینکه فعلا مسیر اجرایی 
نیروگاههــای انشــعابی از طریــق 
قراردادهای خرید تضمینی اســت، 

اظهــار داشــت: در ابتدای هر ســال 
وزارت نیرو نــرخ خرید تضمینی را 
اعلام می کند اما اکنون 6 ماه از ســال 
گذشته و هنوز نرخ اعلام نشده و اگر 
هم اعلام شــود توجیــه پذیر نبوده و 
قیمت ها کارشناســی نیست و هیچ 

سرمایه گذاری انگیزه ورود ندارد.
وی عــدم تناســب در توزیــع 
نیورگاههــای خورشــیدی به لحاظ 
ظرفیــت را دیگر چالــش این حوزه 
برشمرد و افزود: در دنیا نیروگاههای 
کوچک مقیاس و خورشیدی بعنوان 
پدافند غیر عامل مطرح هســتند و اگر 
نیروگاهها از مدار خارج شــوند این 
نیروگاههــای کوچــک و پراکنده در 
مدار هستند اما در ایران اینگونه نیست.

کریمی کاهش هزینــه انتقال و 
حذف اتلاف انرژی را از دیگر مزیت 
های تولید انــرژی در محل مصرف 
دانست و افزود: از این نیروگاهها برای 

تعادل شبکه استفاده می شود.
وی در ادامــه گفــت: اکنون در 
کشــور ترکیه 9۴ درصد نیروگاههای 
احداث شــده کیلوواتی هســتند، در 
آلمــان 67 درصد زیر 5۰۰ کیلووات، 
استرالیا 7۰ درصد زیر ۱۰۰ کیلووات 
هســتند امــا در ایــران 9۰ درصــد 

نیروگاهها ماواتی هســتند و فقط ۱۰ 
درصد زیر یک مگاوات هستند. 

عضو هیات مدیره انجمن ساتکا 
با اشــاره به مصوبــه مجلس مبنی بر 
تخصیص 6 هــزار میلیارد تومان وام 
کــم بهره برای توســعه نیروگاههای 
خورشیدی در کشــور گفت: اکنون 
دریچه ای در این زمینه در کشور ایجاد 
شده اما ساختار اجرایی وجود ندارد، 
تفاهمنامه چند جانبه بین کمیته امداد، 
بهزیســتی، معاونت روستایی، بسیج 
و ساتبا منعقد شــده اما هنوز اجرایی 

نشده است.
وی در ادامــه هزینه احداث یک 
نیروگاه 5 کیلوواتــی را ۱۴۰ میلیون 
تومــان عنوان کــرد و افــزود: برای 
ساخت این نیروگاه ۱۲۰ میلیون تومان 
وام کــم بهره داده می شــود و بقیه نیز 
کمک بلاعوض خواهد بود و کسی که 
این پروســه را دنبال می کند و در سال 
اول حدود یک و نیم میلیون تومان در 
ماه درآمد خواهد داشت و  بعد از چند 
طال 5 تا 6 میلیون تومان در ماه درآمد 
کســب می کند. کریمی یادآور شد: 
8۰ درصد تجهیــزات از جمله پنل و 
اینورترها وارداتی است به همین دلیل 
هزینه احداث با توجه به نرخ ارز تغییر 

می کند.
وی بیان داشــت: در مجموع از 
مســیر نیروگاههای حمایتی ۴ هزار 
واحد 5 کیلوواتی به میزان ۲۰ مگاوات 

برق تولید خواهد شد.
نایب رئیس کمیســیون انرژی 
اتاق تعاون با بیان اینکه پتانسیل تولید 
5 هزار مگاوات برق تجدیدپذیر را در 
پشــت بام منازل داریم، گفت: با این 
اقدام بخشــی از کســری برق کشور 

جبران می شود.
تولیــد برق پــاک در جهان 

مسئولیت اجتماعی است
در ادامه محمد حســن غفوری 
نیز گفت: مســئولیت اجتماعی فقط 
احداث مدرسه و راه نیست، بلکه تولید 
برق پاک، جلوگیری از ایجاد آلایندگی 
و انتشار گازهای گلخانه ای نیز جزو 
مســئولیت های اجتماعی شرکتها در 
جهان اســت و شــرکتهای ایرانی نیز 
شایسته اســت که به این زمینه ورود 

کنند.
هــای  انــرژی  افــزود:  وی 
تجدیدپذیــر زمینه ای اســت که می 
تواند سرمایه های خیرین و منابع مالی 
مســئولیت های اجتماعی شرکتها را 
جذب کند. لذا انجمن ســاتکا بخشی 

را راه اندازی کرده است که شرکتهای 
بزرگ را در جهت مسئولیت اجتماعی 

یاری کند.
مدیر اجرایی انجمن ساتکا گفت: 
خیرین و شــرکتهای بزرگ می توانند 
در راستای انجام مسئولیت اجتماعی 
خود، بــه انجمن کمک کنند تا پروژه 
های نیروگاه های خورشیدی حمایتی 
اجرایی شود. همچنین این منابع مالی 
در جهــت حفــظ محیط زیســت، 
فرهنگ ســازی و ترویج انرژی های 

تجدیدپذیر در جامعه هزینه شود.
اولیــن همایش نیــروگاه های 
خورشیدی حمایتی با هدف بررسی 
ابعــاد مختلف پروژه هــای نیروگاه 
های خورشــیدی حمایت در تاریخ 
9 آبــان ماه بــا حضــور ارگان های 
ساتبا، بسیج ســازندگی، کمیته امداد 
)سراسر کشــور(، سازمان بهزیستی، 
معاونت روستایی ریاست جمهوری، 
شــرکتهای توزیع )سراســر کشور( 

برگزار می شود. 
با توجه به اهمیــت پروژه های 
حمایتی و پیچیدگی هــای آن، ابعاد 
مختلــف احداث این نیــروگاه ها از 
منظر حقوقی، مالی، و فنی در چند پنل 
بررسی می شود. همچنین شرکتها می 
توانند توانمندی های خود در احداث 
این نیروگاه ها را در نمایشگاه جانبی 

این همایش ارائه دهند.

گروه اقتصــادی - باتوجه به 
اینکه کســب و کارهای اینترنتی طی 
مدت اخیر تحت تاثیر قرار گرفته اند، 
وزیر اقتصاد از آمادگی این وزارتخانه 
بــرای حمایت از این بخش خبر داد و 
اعلام کرده که به زودی بسته حمایتی 
در این راســتا نهایی می شود. یازدهم 
مهرماه بود که سید احسان خاندوزی به 
لطمه ای که به کسب وکارهای اینترنتی 
وارد شــده است، اشــاره کرد و گفت 
کــه "وزارت اقتصاد از همه ابزارهای 
خود برای ترمیم خسارت به کسب و 
کارها استفاده می کند و همه باید برای 
ترمیم لطمه هایی که در روزهای گذشته 
به کسب و کارهای حقیقی و مجازی 
وارد شده تلاش کنیم. دولت هم اهتمام 
دارد با ابزارهایی که در اختیار دارد برای 
جبران این خسارت های وارده به مردم 

اقدام کند".به گفته وزیر اقتصاد، در این 
زمینه با وزیر ارتباطات گفت وگو و از 
ســوی وزارت اقتصاد اعلام آمادگی 
شده که از ابزارهایی چون مشوق های 
مالیاتی برای ترمیم این آسیب ها استفاده 
شود. خاندوزی همچنین اواسط هفته 
قبل هم مجددا به این موضوع اشــاره 
و تاکید کرد که نگران معیشــت مردم، 
اقتصاد، امنیت سرمایه گذاری و کسب 
و کارها هســتیم،  چراکه لطماتی که 
متأسفانه وارد شد و آشوبگرانی که هم 
در فضای مجازی و هم واقعی این لطمه 
را زدند، هر دو قســم از کسب و کارها 
آســیب دیدند. بر این اساس بسته ای 
آماده و ویرایش اولیه آن انجام شــده و 
به چند وزارتخانه و دستگاه دولتی نیز 
ارسال شده است تا نظر تکمیلی گرفته 
شــود.طبق آنچه وزیر اعلام کرده این 

بســته حمایتی ظرف چند روز آینده 
نهایی و رسما اعلام می شود.

همچنین مسئولان بیمه نیز اعلام 
کرده اند که کســب و کارهای اینترنتی 
که بیمه بوده اند در صورت خسارت، 

تحت پوشش بیمه قرار می گیرند.
بــه  وارده  خســارت 

کسب وکارها چقدر است؟
در این میان، بر اساس اطلاعاتی 
کــه در پایگاه ســامانه نظــام صنفی 
رایانه ای کشــور منتشر شده است و به 
گفته محســن عامری - دبیر شورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
اتاق بازرگانی - حجم بازار اینستاگرام 
را ۴۰ هزار میلیارد تومانی برآورد کرد 
و دو میلیون و ۴۰۰ هزار کســب وکار 
در این شــبکه حضور دارند.همچنین 
وبسایت جهانی »نت بلاکس« مدعی 

شد که قطعی اینترنت در ایران ساعتی 
۱.5 میلیون دلار معادل ۴5 میلیارد تومان 
زیان اقتصادی به ایران وارد می کند که 
این یعنی روزانه هــزار میلیارد تومان 
به کسب و کارهای اینترنتی و اقتصاد 
کشــورمان خســارت وارد می شود. 
البتــه فعالیت نت بلاکــس مربوط به 
وضعیت اینترنت در کشورهاســت 
و مبنای محاســبه بــازار اقتصادی در 

این آمار نامشــخص اســت. گزارش 
ســازمان نظام صنفی رایانه ای تهران 
از تاثیــر محدودیت ها و قطع اینترنت 
بر کسب وکارها نشــان می دهد تا ۱7 
مهرماه، بیش از ۴۱ درصد شــرکت ها 
۲5 تــا 5۰ درصد درآمد خود را در این 
مدت از دســت داده انــد و حدود ۴7 
درصد هم بیشــتر از 5۰ درصد کاهش 

فروش داشته اند.

نایب رئیس کمیسیون انرژی اتاق تعاون مطرح کرد؛

پتانسیل احداث 5 هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی در پشت بام ها

وعده خاندوزی برای جبران خسارت  کسب و کارهای اینترنتی
گروه اقتصادی - وزیر نفت از راه اندازی نخستین پالایشگاه فراسرزمینی به نام ال پالیتو در ونزوئلا و پالایش 

روزانه ۱۰۰ هزار بشکه نفت خام میدان های کشور در این پالایشگاه خبر داد.
جواد اوجی در همایش »در مسیر تحول سوخت رسانی، فناوری در خدمت تجربه« گفت: این آرزوی دیرینه و 
۴۳ ساله ای بود که به همت همکاران من در شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی و پیگیری آقای سالاری، 
مدیرعامل این شرکت در بخش فراسرزمینی تحقق یافت، نقطه آغاز این اقدام در ونزوئلا بود و با برنامه ریزی های 

انجام شده در دیگر نقاط نیز ادامه خواهد یافت.
وی ضمن قدردانی از تلاش های مجموعه شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی در بحث حمله 
سایبری به سامانه هوشمند سوخت گفت: خوشبختانه تحول مثبتی در صنعت پالایش کشور رخ داده است، شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی نیز در مدیریت این حمله سایبری خوش درخشید که بحث آن همیشه در هیئت دولت 
مطرح می شــود. حمله ســایبری از مواردی بود که دشمن برنامه ریزی کرده بود تا کمر انقلاب را بشکند که البته به 
لطف پروردگار و نبه همت مدیران و کارکنان این حوزه، دشمن ناامید شد. وزیر نفت با اشاره به اینکه شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی در زمینه تأمین ســوخت، پارســال بسیار خوب عمل کرد، افزود: در بحث تأمین سوخت 
تابســتانی، به ویژه در یکی دو ماه اخیر، کارکنان شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی به لطف خدا بســیار خوب 

درخشیدند که امیدواریم این امر ذخیره آخرت شما باشد. 
اوجی با تأکید بر پیگیری طرح های جدید پالایشی گفت: خوشبختانه مجوز برخی طرح ها در بحث احداث 
خطوط لوله فرآورده های نفتی از شــورای اقتصاد دریافت شــده اســت و امیدواریم با اجرایی شدن این طرح ها، 

دغدغه ما درباره تردد تعداد زیادی تانکر در زمستان برطرف شود.

نخستین پالایشگاه فراسرزمینی در ونزوئلا راه اندازی شد
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